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U tebe řeko má, pěje si soubor ptačí,
když vody tvé se dokola tu stáčí.
Jak rychle měníš svoji tvář?
Hned leskne se jak z perleti,
hned průhledná se zdá,
zas zpěněná se přes kameny rozletí.
K tobě řeko se keře i stromy sklání,
zde matkou zemi si,
jež hranice nám chrání.
V tvých peřejích, v těch síla je a vzdor,
u Zemské brány, brány Orlických hor.
F.Š.

 Ze zastupitelstva
Zastupitelstvo 28.5., a 25.6. mj.:

Schválilo:
- Smlouvu s EKO-KOM a.s.
- Plán práce kontr. výboru, vzalo na vědomí zápis z kontroly č.2/13
- Nařízení č.2/2013 – Tržní řád
- Umístění dopr. značek omezujících rychlost (křižovatka u p. Poláčka)
- Žádost ZŠaMŠ o udělení výjimky z nejvyššího počtu dětí ve třídě MŠ z 

24 na 28 v každé třídě 
- žádost ZŠaMŠ o udělení výjimky z nejnižšího počtu žáků
- seznam návrhů zařazených do změny územního plánu
- projektanta pro zpracování změny ÚP arch. Skálu
- smlouvu s ČRS MO Letohrad o pronájmu tech. zařízení na rybníku 

Mostiska
- zhotovitelem akce „Rekonstrukce chodníku v obci Lukavice v úseku 

od čp. 55 po čp. 103 firmu Staps spol. s. r. o. za cenu 1.135.732,36 Kč. 
(Ostatní nabídky: Megaplex s.r.o. 1.368.070 Kč, obeslané firmy 
Strabag a Vymetálek na výzvu nereagovaly)

- poskytnutí fin. pomoci 10 tis. Kč obci zasažené povodní – Dolní 
Lukavici ( při telef. hovoru starosta obce pomoc s díky odmítl s tím, 
abychom ji poskytli potřebnějším) 

Novinky v kácení dřevin
Od 15. července 2013 nabyla účinnosti vyhláška č.189/2013 o ochraně dřevin 
a povolování jejich kácení. Ke dřevinám jejichž kácení nevyžaduje povolení, 
což jsou dřeviny o obvodu kmene do 80 cm měřeného ve výšce 130 cm nad 

2  zemí, porosty dřevin, jejichž plocha nepřesahuje 40m a dřeviny se způsobem 
využití jako plantáž dřevin, přibyly nově i dřeviny rostoucí v zahradách. 
Zahradou je myšlen pozemek u bytového nebo rodinného domu v 
zastavěném území obce, který je stavebně oplocený a nepřístupný veřejnosti. 
Doufejme, že tato změna nepovede k hromadnému kácení vzrostlých stromů, 
kde často bylo jediným důvodem ke kácení to, že ze stromu padá na podzim 
listí a majitel ho musí shrabat. Vzrostlým stromům často stačí redukce koruny 
a své okolí mohou krášlit desítky let dál. Jiná je situace v případech kdy strom 
ohrožuje nemovitost či zdraví a život osob.

Zákaz podomního prodeje
Spotřebitelé dnes ještě stále nemohou být a 
nejsou rovnocenným partnerem v jednání 
hlavně s těmi prodejci, kteří při oslovení 
spotřebitele doma či na ulici zneužívají 
momentu překvapení a horšího právního 
povědomí spotřebitele. Obchodní zástupci a 
dealeři různých společností jsou pečlivě 
proškoleni a znalí nejrůznějších klamavých i 
agresivních praktik a spotřebitelé v takové 
situaci nemají čas ani znalosti potřebné k 
tomu, aby se jim mohli postavit. Pod tlakem 
okolností a v psychickém presu pak často 
podepíší smlouvu, kterou by za běžných 
okolností a s rozmyslem nikdy nepodepsali. 
Přitom takový podpis pro ně může mít velmi 
neblahé důsledky.
Vzhledem k tomu obec Lukavice využila svého 
oprávnění a svým nařízením č. 2/2013 vydala 
Tržní řád, který mimo jiné zakazuje v obci 
podomní a pochůzkový prodej a nabídku 
služeb, s účinností od 17.6.2013. Celé znění 
Tržního řádu najdete na www.obeclukavice.cz 
Pokud se setkáte s porušováním tohoto 
nařízení, kontaktujte Policii ČR nebo Městskou 
policii v Žamberku nebo obecní úřad.  

Digitalizace katastrálních map v 
našem katastru spěje k závěru   
V období od 29. 8. 2013 do 11. 9. 2013 bude v 
budově obecního úřadu v Lukavici předložen k 
veřejnému nahlédnutí soubor geodetických 
informací a soubor popisných informací v části 
katastrálního území Lukavice v Čechách. 
Zároveň bude možno uplatnit námitky k jeho 
obsahu. Nahlédnutí bude možné vždy v 
pondělí a ve středu od 8:00 do 17:00 hodin a v 
úterý, čtvrtek a pátek od 8:00 do 15:00 hodin.      

KpÚ - zpráva pro uživatele a vlastníky 
pozemků
Rozhodnutí o schválení návrhu Komplexní 

pozemkové úpravy Lukavice již nabylo právní 

moci. Je tedy pravděpodobné, že KPÚ bude 

zapsána do katastru nemovitostí během 

prázdnin a bude tak možné vytyčovat nové 

pozemky na podzim roku 2013 nebo na jaře 

2014. Lze tedy připravovat i nové nájemní 

smlouvy.



SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Vítáme nové občánky
Květen 

· Natálie Jindrová

· Ellen Habrmanová
Červenec

· Eliška Venclová

Když narodí se dcera, jako by se sedm loupežníků do 
komory vloupalo.  Polské přísloví

Blahopřejeme jubilantům
Září

· Miroslav Slavík 85 let

· Marie Blažková 60 let

· Vladimír Hlaváček 50 let

· Hana Dostálová 60 let

· František Matějíček 50 let

· Václav Mikyska 84 let

· Jiřina Lipenská 81 let

S životem je to jako se hrou. Nezáleží na tom, jak je 
dlouhá, nýbrž jak se hraje.   Seneca

 

 

Sedm gratulantek přišlo popřát vše nejlepší ke kulatým 
narozeninám paní A. Vítkové. 

J S úsměvem a beze slov… 
Phytagorova věta 24 slov 

Otčenáš 66 slov 

Archimédův zákon 67 slov 

Deset přikázání 179 slov 

Americká deklarace nezávislosti 1 300 slov 

Ústava USA se všemi 27 dodatky 7 818 slov 

Vyhláška EU o prodeji zelí 26 911 slov 

 
Domovníka do sokolovny hledáme dál
Obec Lukavice vyhlašuje II. kolo výběrového řízení na pozici domovníka v sokolovně v Lukavici čp.119.
Požadujeme zvládání běžných údržbářských a správcovských prací včetně úklidu a časovou flexibilitu. Byt 3+1 k dispozici. V bytě 
nelze chovat psy a kočky. Správcování bude řešeno dohodou o pracovní činnosti, předpokládaný nástup od 1.9.2013.
Zájemci mohou podávat písemné nabídky s životopisem a kontaktem osobně v kanveláři obecního úřadu nebo na adresu Obecní 
úřad Lukavice, Lukavice čp.117, 561 51 Letohrad, do 19.8.2013.               Bližší informace podá p. Severová, tel.: 465 621 425.

Výlet do Prahy
Obec Lukavice pořádá v pátek 27. září 2013 zájezd do Prahy s 
tímto programem:

- Odjezd v 6,00 hod, z autobus. zastávek
- 1,00 hod. prohlídka Poslanecké sněmovny 

Parlamentu
- Volný program nebo pro zájemce procházka cca 3 

hod.
(Jižní zahrady Pražského hradu, Černá věž, přes Pražský 

hrad, katedrála sv. Víta, Hradčanské nám., Loreta, 
Strahovský klášter – historické sály, knihovna)

- Odvoz BUS na Václavské nám., rozchod
- 19,00 hod. Divadlo Radka Brzobohatého – hudební 

komedie VYHAZOVAČI
(hrají: O. Brzobohatý, T. Racek, E. Čekan, A. Duchoslav, P. 

Vágner)
Cena zájezdu je 350 Kč (v ceně je doprava a vstupné do divadla)
Sleva: člen T. J. Sokol 100 Kč, člen SDH 100 Kč, člen ČZS 100 Kč
Závazné přihlášky se zálohou přijímá obecní úřad Lukavice
 do 27. srpna!!!
Při přihlášení je třeba uvést číslo občanského průkazu nebo 
pasu.

Cyklobusy 2013
Cyklobusy Orlických hor 2013 budou v provozu do 29. září, a to 
o sobotách, nedělích a státních svátcích. Připraveno je celkem 
jedenáct autobusových linek, každá je vyznačena jinou 
barvou, Orlickoústeckem procházejí čtyři, Lukavicí tři:
Žlutá linka (Kostelec nad Orlicí – Červená Voda): Žamberk, 
Lukavice, Letohrad, Mistrovice, Jablonné nad Orlicí, 
Čenkovice, Orličky, Červená Voda
Zelená linka (Jablonné nad Orlicí – Šerlich): Jablonné nad 
Orlicí, Letohrad, Lukavice, Žamberk, Kunvald
Modrá linka: (Lanškroun – Šerlich): Lanškroun, Sloupnice, 
Česká Třebová, Dlouhá Třebová, Ústí nad Orlicí, Dolní Dobrouč, 
Letohrad, Lukavice, Libchavy, České Libchavy, Hejnice, 
Dlouhoňovice, Žamberk, Pastviny, Klášterec nad Orlicí, České 
Petrovice, Helvíkovice.
Tištěné jízdní řády s mapou jsou k dispozici zdarma na našem 
obecním úřadě nebo v informačních centrech.

Zdravotně - kondiční cvičení
Od 8. října bude při dostatečném zájmu (20 osob) v sokolovně 
pokračovat zdravotně- kondiční cvičení pod vedením p. 
Popelkové. Cvičit se bude každé úterý od 17,30 do 18,30 hod.. 
Předplatné za 555 Kč obsahuje 15 cvič. hodin v termínu od 8. 
10. 2013 do 28. 1. 2014, mimo 24. a 31. 12. 2014. 3 hodiny jsou 
zdarma. Individuální platby nebudou možné. Cvičit mohou 
ženy i muži všech věkových kategorií. Závazné přihlášky 
volejte na tel. č.:  465 617 108 nebo 604 134 851 do 31. srpna 
2013. Některé zdravotní pojišťovny na tento druh pohybových 
aktivit svým klientům přispívají.



Bezpečně na prázdniny
Léto je časem prázdnin, dovolených, her a dovádění. Bohužel právě v létě se zraní nejvíce dětí, a taktéž většina z nich zapomíná na zásady 

bezpečného chování, které v průběhu školního roku relativně bezproblémově dodržují. Přitom návyky, které si děti osvojí již v raném věku, si 

pak s sebou nesou do dospělosti. Proto je vhodné i v období volna a školního odpočinku vést děti k zásadám bezpečného chování, k 

ochraně vlastního zdraví a života, a nevystavovat je zbytečným rizikům úrazu, či jinému nežádoucímu chování. 

Zajistit program pro děti na dva měsíce školního volna není pro mnoho rodičů zrovna snadným úkolem. Děti se mnohdy pohybují i samy bez 

dozoru dospělých. Těm pak nezbývá nic jiného, než se s dětmi domluvit na určitých pravidlech, důvěřovat jim, ale zároveň si jejich 

dodržování prověřovat.

 

Dítě, které je doma samo, by nemělo:

· otvírat cizím lidem

· sdělovat prostřednictvím komunikačních nástrojů informaci o tom, že je doma samo

· při odchodu z bytu zapomenout na bezpečné zajištění oken a uzamčení dveří

· v prostoru na ulici nosit viditelně klíče

· chodit kamkoliv s cizími lidmi či cokoliv od nich přijímat

· počínat si neopatrně v silničním provozu.

Dítě, které vyjíždí na kolo, by nemělo:

· používat kolo ve špatném technickém stavu bez vybavení světly a odrazkami

· vyjíždět bez helmy, chráničů a reflexních prvků

· jezdit mimo vyznačené trasy či cyklostezky

· hazardovat riskantní jízdou se svým zdravím.

Dítě, které vyráží k vodě, by nemělo:

· vstupovat do vody samo

· koupat se ve vodách, které jsou pro ně neznámé (proudy, dno)

· přeceňovat své plavecké síly

· plout na loďkách či vorech bez plovací vesty.

V období prázdnin rodiče často vysílají své děti na letní dětské tábory či jiné pobytové akce. Dopředu by však měli dobře prověřit 

organizátory takových akcí, neb nezřídka se do týmů vedoucích a opatrovníků hlásí lidé s bohatou trestní minulostí. Děti je opravdu 

zbytečné vystavovat riziku sexuálního obtěžování či zneužívání, proto by pobyt dítěte mimo domov měl být prověřený a bezpečný.

Dospívající zase často využívají nepozornosti rodičů a volného prázdninového režimu ke zneužívání alkoholu a experimentování s 

marihuanou či jinými návykovými látkami. Z nudy se často dopouští vandalství, sprejerství a poškozování cizí věci. I v momentech večerních 

vycházek mladých s partičkou vrstevníků je dobré mít situaci pod kontrolou.

 

Základní desatero doporučení pro bezpečnou jízdu na kole

1. Jezdi co nejblíže u pravého okraje silnice a stále pozorně sleduj provoz okolo sebe.

2. Při změně směru jízdy dej včasné a zřetelné znamení paží. Rozhlédni se, zda to ostatní vidí.

3. Nikdy nejezděte dva vedle sebe ani dva na jednom kole.

4. Nevoz na kole předměty, které by tebe nebo ostatní účastníky provozu ohrožovaly.

5. Své úmysly dávej vždy najevo včas, aby tě ostatní řidiči a chodci pochopili.

6. Na přechodu pro chodce dej přednost přecházejícím chodcům.

7. Respektuj dopravní značky, světelné signály a pokyny policistů.

8. Při jízdě používej ochrannou přilbu, chrániče a reflexní prvky.

9. Tam, kde je vyznačena cyklistická stezka, používej ji.

10. Starej se o své kolo, o jeho technický stav a vybavení.

Základní desatero bezpečné chůze a pohybu chodce v silničním provozu

1. Na chodníku choď po pravé straně, co nejdále od vozovky. Nechoď po obrubníku.

2. Nebraň ostatním chodcům v chůzi, chodník není místem na hraní.

3. Tam, kde chodník není, jdi po levém okraji silnice.

4. Na silnici se chodí vlevo. Na nepřehledných místech a v hustém provozu vždy za sebou.

5. Vozovku přecházej vždy na přechodech pro chodce nebo pomocí nadchodů a posochů.

6. Před vstupem do vozovky se vždy rozhlédni na obě strany.

7. Nepřecházej vozovku bezprostředně před blížícím se vozidlem.

8. Přecházej pouze na přehledných místech, kde je dobrý rozhled na obě strany.

9. Při přecházení vozovky se počínej opatrně, a zbytečně se tam nezdržuj.

10. Nos pestré oblečení, využívej reflexní prvky.

Základní desatero bezpečného chování

1. Nikdy nenos viditelně klíče od bytu.

2. Pokud jsi doma sám, neotvírej cizím lidem.

3. Nechoď nikam s neznámými lidmi.

4. Dávej si pozor na cizí lidi v domě.

5. Neboj se požádat o pomoc dospělého člověka.

6. Při odchodu z bytu zkontroluj, zda si řádně uzamkl dveře.

7. Od neznámých lidí si neber žádné sladkosti.

8. Pokud ti někdo vyhrožuje nebo ubližuje, svěř se rodičům nebo někomu blízkému, kterému důvěřuješ.

9. I ty sám si můžeš přivolat pomoc na tísňových linkách.

10. Pamatuj si dobře důležitá telefonní čísla:  Policie ČR – 158, Hasiči – 150, Záchranka – 155.



Proč letos nemáme holohlavé hasiče?
Po loňské účasti našich starších žáků na Mistrovství České republiky v hasičském sportu v Sokolově jsme se znovu těšili a 

připravovali na okresní kolo, odkud celé to dlouhé putování až na vrchol znovu začíná. Jako vloni, ani letos nám počasí mnoho 

nepřálo, ale podmínky zde byly pro všechny závodníky stejné. Jak konec závodu znovu ukázal, špatné počasí nám v podstatě asi 

vyhovuje, neboť mladší žáci, pro které soutěž končí okresním kolem, celou soutěž celkově vyhráli, když ve všech 5 disciplínách 

obsadili pódiová umístění. Určitě i maminky měly radost ze zlaté medaile a při vybalování plných tašek mokrého a ušmudlaného 

prádla měly pochopení, že občas nějaká ta ponožka nebo tričko se bude ještě nějaký ten týden shánět.

Starší žáci okresní kolo též znovu vyhráli a plni zdravého sebevědomí začali s přípravami na krajské kolo, které se letos konalo v 

půlce června v Trutnově (spojená soutěž Pardubického a Královéhradeckého kraje). Letos si poměrně věřili, neboť se jim v přípravě 

velmi dařilo, ve spoustě disciplín vylepšili svá maxima a v neposlední řadě díky sponzorům zakoupili pro lepší výkony i tretry a tak v 

podstatě zbývalo zopakovat vítězství nad našimi největšími rivaly z okresní soutěže Dolní Dobrouče. 

První disciplínou krajského klání byla štafeta CTIF, kterou naši hasiči vyhráli, a bylo opravdu nakročeno k úspěchu.  Druhou 

disciplínu 4x60m opět zaběhli v rekordním čase. Velkou radost nám 

však překazil červený praporek, který ukázal rozhodčí za špatně 

zapojené hadice. I když jsme se v dalších čtyřech disciplínách snažili, 

ztrátu potřebných bodů se nám už nepodařilo dohnat.

 Naše zklamání bylo opravdu veliké a nebýt našich vedoucích, tak 

tam sedíme zklamaní ještě dnes. Cestou domů jsme si vylepšili 

náladu velkým zmrzlinovým pohárem. Po čase nás „neúspěch“ 

přebolel a budeme se těšit na příští rok, kdy se budeme snažit 

dokázat, že opravdu patříme mezi ty nejlepší. Mělo to i svou malou 

výhodu – díky sázce jsme se nemuseli nechat ostříhat dohola jako 

vloni.

Někteří z vás si jistě všimli, že od května trénujeme na pozemcích 

vedle Restaurace u Beranů. Mockrát děkujeme paní starostce, za 

poskytnutí a údržbu těchto pozemků.                                                      

vedoucí mladých hasičů

KK Trutnov - 3x Lukaváci Vlevo okres RK napravo okres ChrudimDůkaz 3x Lukaváci _-)

požární útok CTIF Trutnov. Mladší žáci v Lipce

Třetí místo KK Trutnov



Matoušův úspěch na Mistrovství ČR
Dobrý den, jmenuji se Matouš Hrdina a dostal jsem za úkol napsat pár řádků o putování na Mistrovství České republiky s koučem, 

Zdenkem Bárnetem, bez kterého bych se tak daleko nedostal a hlavně mi byl oporou při celém průběhu her a za to mu ode mě 

patří velký DÍK. 

Teď už abych začal něco k závodům. První závody nás čekaly 23. června ve Svitavách. Při cestě do Svitav jsem se ještě musel naučit 

testy, na které jsem opět zapomněl jako každý rok z čehož pan Bárnet neměl velkou radost. Při příjezdu jsme se zaprezentovali a 

dostal jsem startovní číslo. Následovalo pár stresujících chvilek před testy, kterých jsem se nejvíce bál, ale nakonec dopadly dobře 

takže ,,kouč“ byl nakonec rád. Poté následovala disciplína v běhu na 100 metrů s překážkami, ve které jsem získal krásnou druhou 

příčku. Po posledním rozběhu této disciplíny se úklidová četa vrhla na přestavění překážek na takzvaný dvojboj. Dvojboj spočívá v 

tom, že závodník proskočí okno a přenese hasicí přístroj. V této disciplíně se mi zadařilo a obdržel jsem krásné 1. místo. Touto 

disciplínou se završil celý běžecký den a čekali jsme na vyhlášení, ale než se stihlo vše spočítat tak jsme s panem Bárnetem vše 

věděli a mohli oslavovat, protože v celkovém součtu nám to dalo 3 body, které stačili na krásné a taky dost nečekané 1. místo v 

celkovém pořadí. Jenže první místo má také svůj osud. Vedoucí vítěze se musí postarat na MČR o další dva postupující závodníky, 

neboli ,,adaptéry“ tak říkajíc u nás v Lukavici. Ale za tu námahu to i stálo a 

každopádně radost jsme měli obrovskou…

Po krajském kole následuje Mistrovství České republiky, které se odehrálo v 

Jablonci nad Nisou dva týdny po kraji. Bylo rozloženo do dvou dnů. V prvním 

dni šli jednotlivci na řadu až v podvečer a to na disciplínu 100 metrů s 

překážkami kde jsem obsadil 11 té místo. Druhý den nás čekaly testy a 

disciplína dvojboj, na který jsem se nejméně těšil, ale nakonec z toho byla 

desátá příčka. Poté se už jen čekalo na vyhlášení. Celkově jsem tedy skončil na 

9. místě ze 41 závodníků. Byl to pro mě obrovský úspěch, i když si někdo může 

říct, že 9. místo nic moc, ale já z toho mám radost obrovskou.

Chtěl bych takhle veřejně poděkovat ještě jednou panu Bárnetovi za 

trpělivost se mnou a za všechno co pro mě udělal. Samozřejmě velký dík patří 

všem, co mi přijeli fandit nebo na mě mysleli.
Matouš Hrdina

Snaží se i muži
I my, kteří jsme už odrostli dorosteneckým letům dále závodíme v kategorii muži. Po okrskovém kole jsme se zúčastnili okresního 

kola v Mladkově. Po úspěšném zdolání všech disciplín (štafeta 4x100m první místo, běh na 100m s překážkami první místo, požární 

útok první místo) jsme z prvního místa postoupili do krajského kola ve Svitavách. Zde jsme již narazili na zdatnější soupeře a 

skončili na pátém místě. 

Také jsme se přihlásili jako nováčci do Velké ceny Ústeckoorlicka v požárním útoku. V současné době máme za sebou 

polovinu závodů. V posledních dvou jsme zaběhli skvělé časy a získali medailové pozice. 

Ještě bych doplnil článek Matouše Hrdiny. Jedná se o závod v kategorii dorostenci jednotlivci. Chci touto cestou 

Matoušovi poděkovat a pogratulovat k dosaženým výsledkům, kde jednotlivé závodníky dělí jen desetiny i setiny sekundy.

Na závěr bych chtěl poděkovat Obci Lukavice i hasičskému sboru za finanční i materiální pomoc tak i soukromým osobám 

a spolkům na jejichž pozemcích můžeme trénovat. 

Za družstva mužů a dorostu Zdeněk Bárnet st.

   
Děkujeme všem závodníkům za vzornou reprezentaci obce, všem vedoucím oddílů za odvedenou práci a do dalších soutěží 
přejeme štěstí v podobě medailového zúročení hodin věnovaných tréninkové přípravě.

I.Severová, starostka

Matouš na MČR v Jablonci nad Nisou.

 

         

 

SKAUT v Lukavici - Pozvánka 

Letošní školní rok bychom chtěli ve vaší vesnici založit skautskou družinku. Pan hostinský 
Beran nám vyšel vstříc a nabídl nám krásnou a prostornou klubovnu. Tímto mu moc 
děkujeme. První ukázková družinová schůzka se uskuteční na začátku září a jsou na ni zváni 
děti (ve věku 5-10 let) i s rodiči. Ke konci schůzky vám rádi zodpovíme případné dotazy 
ohledně skautingu. Těšíme se na vás.  

Lenka Moravcová - Delfí 

 



POHÁDKOVÝ DEN A LUKAHRANÍ V LUKAVICI

V sobotu 25. 5. pořádali skauti v Lukavici Pohádkový den. I přes proměnlivé počasí plnily děti úkoly u různých pohádkových 

postav.  S Jeníčkem a Mařenkou putovaly poslepu přes temný les až k bonbonové chaloupce, u Avatarky si vyzkoušely chůzi po 

větvích, u víly hledaly ztracené korále a u kouzelníka zase minci pod kelímkem. Samozřejmě nesměla chybět ani pavoučí žena či 

princezna se šaškem. Rodiče a starší děti si mohly vyzkoušet 

různé typy hlavolamů, hádanek a detektivek, které tam pro ně 

byly připravené! K nejzajímavější části Pohádkového dne 

patřila hra Nemo a cesta domů. V této hře se každý účastník 

dostal do moře a snažil se vyhnout nástrahám, které na něj 

číhaly. Tuto neobvyklou hru si můžete přijít vyzkoušet na 

druhou akci, kterou budeme pořádat koncem srpna. Tímto vás 

srdečně zveme na LUKAHRANÍ. Tématem bude Cesta 

kolem světa, takže se připravte na setkání s Eskymáky, Číňany 

či Skoty. Pro starší děti a dospělé účastníky je připravená jedinečná DETEKTIVNÍ  

ŠIFROVACÍ  HRA s názvem JOŽIN Z BAŽIN! Pohyb v bažinách není zrovna snadný - Jožin může číhat všude! Budu vám držet 

pěsti.                                    Lenka Moravcová – Delfí   

Chtěli jsme mu dát to nejlepší
   Když se na to po letech dívám, tak ty věci, co jsme v oddíle dělali, když jsem byl malý kluk, byly dost 

banální. Třeba uzlování je zábava velmi samoúčelná. Nějaký ten uzel se vám v životě hodí, ale k čemu je 

uzlování za zády, poslepu, na rychlost… Nebo morseovka, když to vezmu kolem a kolem, tak jsem ji nepoužil 

jindy než zase na oddílových akcích. Spousta her utvářela dobrou náladu a bavila nás, ale o nějakém praktickém 

významu se u mnoha taky nedá mluvit. Jako kluk jsem o tom samozřejmě nepřemýšlel. Promýšlet jsem to začal, až když můj 

vlastní syn začal chodit do první třídy.

    A tehdy mi vrtalo hlavou, proč mě rodiče místo do skautu neposílali na nějaký pořádný kroužek. Třeba na hokej, abych se naučil 

se prosadit a zlepšoval fyzičku. Nebo do hudebky, abych mohl u táboráku balit holky na kytaru. Nebo na modelářství, kde bych se 

určitě naučil přesnosti, trpělivosti a vytrvalosti, která mi často chybí. Proč zrovna skauting, kde se dělá všechno trochu a nic do 

hloubky.
Svému synovi jsem chtěl dát to nejlepší. Věděl jsem, že v první třídě mu nemůžu nutit něco, co se líbí mně a že ho musím 
nechat, aby si našel, co ho bude bavit. Proto jsme ho přihlásili hned na několik různých kroužků. Manželka prosadila flétničku, 
aby si kluk rozvíjel cit pro krásu, hudební sluch a naučil se prožít umění. Podle mě byl prioritní sport – něco kolektivního, aby se 
kluk naučil prosadit mezi jinými, ale taky aby z něj nevyrostl nedomrlý chudáček. Když mu to půjde, může se tím třeba jednou i 
živit, myslel jsem si. A protože se zdálo, že bez jazyků to ani dobrý hokejista nikam nedotáhne, přihlásili jsme ho ještě na angličtinu. 
   Dokud byl syn malý, nebyly problémy. Chodil, kam jsme ho přihlásili a nestěžoval si. V deseti letech ho ale přestala bavit 
hudebka. No prosím, najdi si něco jiného, mysleli jsme si. Nejdřív zkusil keramiku, potom kroužek mladých chemiků a nakonec 
nechal hokeje a začal chodit na karate. Kluk se hledá, říkali jsme si, jen ať si něco najde podle sebe, nebudeme mu do toho mluvit. 
Když ale přišla puberta, se vším naráz přestal a odpoledne trávil doma nebo chodil ven – někdy s nějakým spolužákem, někdy taky 
úplně sám.

     Dneska je mu osmnáct. Na flétnu si občas zahraje a učí se docela dobře, přesto se nám na něm něco nelíbí. Je samotář, kamarády 
skoro nemá, všechno si dělá sám. O svoje si řekne, ošidit se nenechá, ale jak se máme my nebo babička s dědou, to ho netrápí. Má 
rád knihy i hudbu, sleduje sportovní zápasy a někdy si jde do lesa zaběhat, ale lidi jako by ke svému životu nepotřeboval. A tak jsem 
po letech začal přemýšlet o tom, zda v té morseovce nebo uzlování, v bláznivých a místy i agresivních hrách přece jen nebylo 
ukryto víc, než se zdálo. Nevím, jak pomohlo uzlování rozvoji mé jemné motoriky nebo zda za fyzickou zdatností vězí nekonečné 
pobíhání po lesích. I flétnička by mě asi naučila ovládat prstíky a třikrát týdně fotbalový trénink by mě nenechal zlenivět. Ale když 
se k tomu uzlování a hrám a morseovce a mapovým značkám a kytkám přidá ta parta, se kterou jsme to všechno podnikali, ty 
překážky, které jsme museli řešit, ty příležitosti, které jsme museli umět rychle využít nebo nechat ležet… Prostě ta spleť toho 
všeho z nás sice neudělala světové přeborníky ani v uzlech ani v botanice, ale naučila nás jiným, a přesto hrozně podstatným věcem: 
vytknout si cíl a jít za ním, nevyhýbat se problémům, ale řešit je, postarat se o sebe, dělit se s ostatními, mít úctu k lidem a ke všemu 
živému, navazovat kontakty, zajímat se o druhé, spolupracovat, i když je třeba zrovna výhodnější jít do toho na vlastní pěst… Prostě 
věci, které nejsou vidět na první pohled, ale které jsou pro lidský život zrovna tak důležité jako angličtina a flétna a hokej. 
A možná i důležitější, protože za pár měsíců v zahraničí napravíte, co jste celé dětství v angličtině zanedbali.

Ale některé dovednosti člověka nenaučí ani ten nejlepší učitel…

ZÁBAVA, SEBEPOZNÁNÍ
   A PŘÁTELSTVÍ NA CELÝ ŽIVOT!



Co přinesl školní rok?
Červenec už přiblížil se,
budou tu zas prázdniny,
a tak chceme ohlédnout se,
zavzpomínat na činy.

Tento rok se mnohé stalo,
v kostce bychom mohli říct, 
že se nám dost podařilo,
stačí jen se zamyslit.

Dlouhou cestu urazili
hlavně naši prvňáčci,
za ten rok se naučili
počítat, psát, taky číst.

Ostatní však nelenili,
vědomosti sbírali,
všichni žáci postoupili,
prázdniny si zasloužili
a taky je dostali.

Dvě žákyně páté třídy
na gympl jdou studovat
a té škole lukavické
dobré jméno budovat.

Učení jsme tedy zvládli,
ale to nám nestačí,
my jsme také dokázali
další reprezentaci.

Soutěží se účastníme,
dosáhli jsme úspěchu ,
tím se rádi pochlubíme,
je to přece k prospěchu.

Recitační soutěže - 
ty za zmínku  jistě stojí,
vždycky se jich účastníme,
básní nikdo se nebojí.

Velký úspěch pro nás mělo –
získat zlato v soutěži,
ze znalosti živočichů
chtěli si nás prověřit.
Zuzce tu gratulujeme,
za školu jí děkujeme. 

V premiéře zdravotnické
byli jsme na pátém místě,
až budete potřebovat,
ošetří  Vás žáci jistě.

„Svět očima dětí“ –
byla soutěž nelehká,
Týna se svou prezentací
oslnila ministra.
Na zahradě vyrostlo 
tee-ppe, pítko,  pergola.
Z grantů toto získali jsme,
z obce přišla podpora.

Režim pitný, ten je nutný –
- tento projekt všem hlásí,
zdroje pití  na zahradě
naši žízeň uhasí.

Další projekt Sedmikráska
v naší školní zahradě
nabízí nám novou možnost
vzdělávání v přírodě.
Altán s lavicemi, stoly
skýtá možnost učení
v budově i mimo ni.

Veřejnost jsme zvali mockrát,
do školy k nám na akce, 
programem jsme potěšili, 
byla velká legrace.

Kroužky dobře fungovaly
školní rok ten celičký,
nabídku pak využili    
velcí, střední, maličcí.
Vedoucím tak díky patří,
někdy pracovali za tři,
s dětmi hodně dokázali,
volné chvilky věnovali.
Poděkovat je dnes třeba 
všem, kdo podporují nás - 
- všechny firmy, jednotlivci
a obecní úřad zvlášť.

V létě tedy přejeme Vám,
načerpání nových sil,
aby slunce energii
dodalo nám všem do žil.

Co zprávičky ze školičky?
Nové děti se tu sžily s ostatními krásně,
hrály si a učily se recitovat básně.
Starší děti přijaly je jako do své rodiny,
společně to tady táhnem, klape to jak hodiny.

Navštívily spoustu akcí, divadel a koncertů,
jedno dítě zahraje nám samostatně etudu. 
Pustily se do soutěží výtvarných i recitačních
a hnedle se umístily i na stupních nejvyšších.

Často jsme se převlékali do maškarních kostýmů,
legraci si užívali v masopustním průvodu.
Čarodějky přiletěly na dřevěných košťatech,
čarodějům vyrazily skoro celý jejich dech.

Všechny děti užily si procházky a výlety,
jen ten jeden, poslední, nešel nějak do noty.
Počasí ho pokazilo, všude samé záplavy,
kovbojové nevyšli nám, doufat budem,
že snad příště štěstí se k nám obrátí.

S předškoláky loučili se děti, učitelky i pan 
kouzelník,
vykouzlil nám krásný úsměv a slzu v očích 
nádherných.
Po prázdninách už vyrazí do té naší školy
a my zase přivítáme ty nejmladší členy.

Nakonec Vám píšem přání,
léto a prázdniny plné užívání.

Venkovní učebna a pítko jsou další prvky, které mohou děti a žáci využívat na školní 
zahradě. Pítko dodala firma LASE, učebna je dílem M.Dudka. 

Poslední školní den netrpělivé čekání na vysvědčení. Žádný 
žák si neodnesl horší známku než trojku.

Každoročně někteří žáci obdrží od obce 
ocenění v podobě Pochvalného listu např. 
za vzornou reprezentaci obce.  Spolu s 
oceněním obdrží i drobné dárky včetně 
oranžového trička, které není volně v 
prodeji a můžete ho vidět jen na 
oceněných dětech. Letos k nim přibyla 
Zuzana Haufová.



Osvědčení o úspoře emisí
Obec Lukavice díky rozvoji a provozu systému tříděného sběru a recyklace využitelných složek komunálních 
odpadů, včetně obalových, ve spolupráci se společností EKO-KOM, a.s. přispěla ke zlepšení životního prostředí a 
snížení „uhlíkové stopy“. Za rok 2012 občané naší  obce vytřídili a předali k využití 23.680 tun odpadu. Úspora, 
které jsme dosáhli představuje: emise CO ekv. - 24.094 tun a úsporu energie 554.190 MJ. 2 

A vy třídíte?
Jak vypadá česká popelnice? (bez třídění)
Pokud bychom rozebrali odpad, který obsahuje popelnice jejíž majitel 
netřídí, našli bychom v ní 33% bioodpadu, 18% papíru, 14% plastu, 8% 
skla, 4% kovu, 4% textilu a 19% by tvořil zbytek.
Poločas rozpadu produktů z různých materiálů
Přibližný odhad rozkladu v běžných přírodních podmínkách (např. les)

produkt Doba rozkladu 

Ohryzek 16 dní 

Papír 4 m ěsíce 

Slupka pom eranče 1 rok 

Vlněná ponožka 1,5 roku 

Nedopalek cigarety s filtrem  15 let 

Plechovka 15 let 

PET láhev 100 let 

Pěnový polystyren 10 000 let 

 

Nové úpravy se dočkal prostor pro kontejnery u prodejny Konzum. 
Plocha je vydlážděná a kontejnery jsou tak lépe přístupné.

Napadlo by Vás, že někdo odcizí pamětní desku u cyklostezky 

a navíc, že ji sběrna vykoupí?

Nejen, že někdo ukradl značku "Vítá Vás obec Lukavice" na 
cestě od Písečné a "30" u Dvora. Další značku nám zničil 
povedený řidič, který se chtěl vyhnout hlídce Policie a ve velké 
rychlosti nevybral zatáčku.

Jezírko s vodníkem a vodotryskem najdete před základní školou. 
Na přání rodičů bude  z jedné strany doplněno o dřevěný plůtek.

Atrakcí se stal cirkusový stan, který vyrostl v červenci na 
hřišti u sokolovny.



Samosprávy obcí a měst pod Orlickými horami snížily
náklady na energie o pětinu

Celkem 29 obcí a měst mikroregionů Orlicko a Lanškrounsko vč. Lukavice, se sdružilo k nákupu elektřiny na 

energetické burze. Samosprávy spojily své roční spotřeby energií, aby zlepšily šance na dosažení lepších cen. 

Výsledkem je meziroční úspora nákladů v průměru o 21 procent, což znamená snížení cen energetických vstupů v 

posledním čtvrtletí letošního roku a v celém roce 2014 o 2,7 milionu korun.

„Samosprávy Sdružení obcí Orlicko spolu s obcemi Lanškrounska nakupovaly na Českomoravské komoditní burze 

Kladno elektřinu už loni a tehdy ušetřily 1,2 milionu korun,“ uvedl předseda  Sdružení obcí Orlicka Petr Fiala. Nezávisle 

na tomto nákupu loni stejným způsobem pořídila elektřinu i dvojice měst Lanškroun a Jablonné nad Orlicí, které tím 

snížily náklady meziročně o 1 milion korun. Spojením všech těchto samospráv ke společnému nákupu nyní vzniklo 

podle Fialy uskupení 4 měst (Lanškroun, Letohrad, Jablonné nad Orlicí a Žamberk), dvou městysů (Kunvald a Dolní 

Čermná) a 23 obcí (z toho 14 z Orlicka a 10 z Lanškrounska) s celkovým objemem cca 10.000 megawatthodin elektřiny.

„Zatímco loni jsme nakupovali elektřinu do 392 odběrných míst, letos už se jednalo o 685 elektroměrů. Loňským 

nákupem se samosprávám snížily ceny silové elektřiny o 15 procent, u letošního nákupu je pokles dokonce 

21procentní. Konkrétně na každé odebrané megawatthodině silové elektřiny v nízkém napětí ušetříme v průměru 260 

korun,“ upřesnil P. Fiala.

ORLICKO

Budova obecního úřadu dostává nový kabát. V první fázi byla 
vyměněna všechna okna a vchodové dveře.

Druhou fází je zateplení a nová fasáda, která bude v obecních 
barvách – zelená a žlutá. 

Během června probíhala renovace moštárny na návsi. Moštárna se teď může chlubit natřenou střechou, novými okny, dveřmi 
a fasádou. Zahrádkáři se mohou chlubit tím, že na akci díky MAS Orlicko, obdrželi dotaci 148 tis. Kč.  



Výzva - upravte svou zeleň!
Někteří už vyslyšeli naši prosbu a svou zeleň, která zasahuje do profilu 
chodníku a cest už upravili. Děkujeme. Zůstává však řada těch, kteří to 
pravděpodobně jen z nedostaku času dosud neučinili. Tato zeleň ztěžuje 
údržbu chodníků, překáží chodcům nebo brání výhledu při výjezdu na silnici 
či v zatáčkách. Znovu vlastníky takovéto zeleně vyzýváme aby si ji upravili a 
přispěli tak k větší bezpečnosti na cestách a chodnících.

Reklama
Máte zájem pracovat na finančním 
trhu? Chcete využít náborový 
příspěvek ve výši 60 000 Kč? 
Volejte 605 726 948.

 

 

Zpěv Romana Janála za doprovodu varhaníka Jana 
Hory nadchl zaplněný lukavský kostel při koncertě 
pořádaného v rámci MHF Letohrad 2013.

Při koncertě letošního MHF v 
našem kostele měla premiéru i 
nová světla pod obrazy Křížové 
cesty.

Výňatek z NAŘÍZENÍ Pardubického kraje č. 1/2013  ze dne 26. 7. 2013,
kterým se stanoví podmínky k zabezpečení požární ochrany v době zvýšeného nebezpečí vzniku požáru

Doba, místa a okolnosti zvýšeného 
nebezpečí vzniku požáru
(1) Dobou zvýšeného nebezpečí vzniku požáru 
je
a) období sucha s nedostatkem srážek a 
případně s vysokou teplotou vzduchu (dále jen 
„období nadměrného sucha“) spojeného s 
vyhlášením a trváním výstrahy Českého 
hydrometeorologického ústavu pro Pardubický 
kraj, popřípadě jeho vymezenou část, stupně – 
nebezpečí požárů nebo stupně vysoké 
nebezpečí požárů,
b) období sklizně, posklizňových úprav a 
naskladňování pícnin a obilovin (dále jen 
„období sklizně“).
(2) Místem se zvýšeným nebezpečím vzniku 
požáru v období nadměrného sucha a období 
sklizně se rozumí
a) lesní porosty1) a jejich bezprostřední okolí 
do vzdálenosti 50 metrů,
b) suché travní porosty,
c) plochy zemědělských kultur,
d) sklady sena, slámy a obilovin,
e) další místa, na nichž se provádějí činnosti 
dle odst. 1 písm. b).

Stanovení podmínek požární bezpečnosti v době zvýšeného 
nebezpečí vzniku požáru
(1) V období nadměrného sucha je v místech se zvýšeným 
nebezpečím vzniku požáru zakázáno
a) rozdělávat nebo udržovat otevřený oheň,
b) kouřit,
c) odhazovat hořící nebo doutnající předměty,
d) provozovat parní lokomotivy na území kraje bez přijatých podmínek 
požární bezpečnosti zpracovaných v rozsahu stanoveném zvláštním 
právním předpisem,
e) vjíždět motorovým vozidlům na lesní, polní cesty a suché travní 
porosty, vyjma vozidel vlastníků lesů, kteří zabezpečují opatření pro 
dobu zvýšeného nebezpečí vzniku požárů a dále motorových vozidel 
používaných k přepravě píce při sklizni a úrody při žních; tato vozidla 
jsou při jízdě po poli nebo při práci v místech skladování vybavena 
lapači jisker nebo jiným obdobným zařízením,
f) odebírat vodu ze zdrojů pro hašení požárů k jiným účelům,
g) používat zábavnou pyrotechniku a jiné obdobné výrobky.

Sankce
(1) Porušení povinností stanovených tímto nařízením fyzickými
osobami lze postihovat jako přestupek.
(2) Porušení povinností stanovených tímto nařízením
právnickými a podnikajícími fyzickými osobami při výkonu
jejich podnikatelské činnosti lze postihovat jako jiný správní delikt.

Toto nařízení Pardubického kraje bylo schváleno usnesením
Rady Pardubického kraje dne 26. 7. 2013.
JUDr. Martin Netolický Ph.D. v. r. hejtman

Ing. Roman Línek MBA. v. r. 1. náměstek hejtmana
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